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הגאון הצדיק רבי חיים מאיר הלוי וואזנר שליט"א מספר על אצילותו ומידותיו התרומיות של אביו בעל ה'שבט הלוי'
שח הגה"צ רבי חיים מאיר הלוי ואזנר שליט"א: עובדא ידענא, 
שפעם שאלו את אאמו"ר זצ"ל: 'במה הארכת ימים', והשיב: 'במשך 
חמישים שנה לא איחרתי רגע אחד לתפילה או לשיעור תורה. 

ולמותר לומר שבוודאי לא אמר זאת 
כדי לייחס לעצמו גדולה חלילה, אלא 
כדי להדריך וללמד דעת ולהקנות את 
הרעיון הנאצל הזה. אכן, פעם אמר לנינו 
כשבא לקבל אצלו הדרכה לאחר נישואיו: 
חמישים שנה לא איחרתי התפילה לאחר 

השעה שבע בבוקר'.
ולדעתי זכה לאריכות ימיו ושנותיו 
מחמת סיבות נוספות. האחת שעסק 
בתורה ללא הרף, ועל התורה נאמר, 'כי 
הם חיינו ואורך ימינו ובהם נהגה יומם 
ולילה' והשניה, משום שמעולם לא דיבר 
סרה באנשים אחרים, ובכלל אנשים לא 

היו נושאי השיחה שלו, הוא פשוט לא דיבר על הזולת מאומה. 
והרי על זה נאמר: "'מי האיש החפץ חיים, אוהב ימים לראות טוב 

נצור לשונך מרע ושפתיך מדבר מרמה"…
מעביר על מידותיו

אצילותו ומידותיו התרומיות, הן הן שעמדו לו כנראה ומכוחם 
זכה להנהיג ולהורות את ישראל תורה והוראה. הוא היה סבלן, 
טוב לב ומעביר על מידותיו, מאלו שאמרו עליהם חז"ל )שבת 
סח( "הנעלבין ואינם עולבים שומעים חרפתם ואינם משיבים 
עליהם הכתוב אומר ואוהביו כצאת השמש בגבורתו", וממש עד 
ימיו האחרונים אחרי שכבר היה מוכר כרבן של ישראל, כאשר אי 
מי פגע בכבודו האישי, כשהדבר לא נגע לכבוד התורה או לציות 
לקול דברי חכמים, היה מעביר על מידותיו באופן מבהיל. וכנראה 

שזה מה שעמד לו לזכות להנהיג את ישראל.
מוחל על עלבונו

מעולם לא דיבר ולא ראה רע באיש מישראל. גם אם היו שהשפילו 
אותו או ביזו את כבודו, מעולם לא השיב ולא נטר להם דבר. הוא 
מעולם לא ראה לנכון לבקר את הזולת על מעשיו. ובמקרים בהם 
ראה לנכון להעיר לאי מי על התנהגותו, הרי שהדבר נעשה מתוך 

אהבה ודאגה ולא חלילה מתוך זלזול והקפדה.

אהבתו לישראל חצתה חוגים ועדות. זכורני, בימים מקדם לפני 
עשרות בשנים בעת קריאת התורה. צווח מאן דהוא בצעקות נוראות 
וקריאות גנאי נגדו, ה' ירחם, דברים שבלתי ניתן להעלותם עלי 
גליון כלל. אולם אאמו"ר עמד ושתק 
ולא ענה דבר וחצי דבר, כך התנהג כל 
שנותיו בהבלגה מדהימה בכל זמן ומצב.

אספר בזה עובדה נוספת. בזמנו, לפני 
למעלה מארבעים וחמש שנה, היו אנשים 
מסוימים בב"ב שרדפו את אאמו"ר בענין 
המקוואות שלא נהג כמותם. הוא היה 
מאוד כאוב מכך, ובאותה תקופה אמר לי 
שהוא רוצה לנסוע לשבות בבית חלקיה 
כדי לנוח קצת ולברוח מהסערה שעוררו 

גורמים שונים כנגדו.
דרעוין,  רעווא  בעת  שבת  באותה 
התבטא הרה"ק ה"אמרי חיים" מויזניץ 
זי"ע בחריפות יתר ויצא בקול חוצב כנגד אותם שפגעו באאמו"ר. 
בדברי קודשו אמר: היתכן שיהודים חרדים יפגעו בגדול בתורה כהרב 
וואזנר המוסר נפשו כל ימיו למען התורה הקדושה בב"ב. וממש יצא 
מגדרו בדיבורים לא שגרתיים במשאו הנלהב. למרות שבדרך כלל 

לא היה מדבר בסגנון זה, וכפי הידוע מאהבתו היוקדת לישראל.
זכורני שבמוצ"ש כאשר שמע אאמו"ר על המחאה של ה"אמרי 
חיים" שיצא להגן על כבודו, אמר לי שהוא רוצה ללכת לבקרו 
ולהודות לו על מחאתו. ואכן הלכנו יחדיו במוצ"ש לשיכון ויז'ניץ, 
נכנסנו לחדרו, והנה להפתעתנו ראינו שה'אמרי חיי'ם יושב יחד 
עם בנו הרה"ק "הישועות משה" זי"ע שאז כיהן כמרא דאתרא 
של שיכון ויזניץ ויחד עסקו בלימוד שו"ע הל' מקוואות ללבן את 
הענין שעל זה היתה המחאה הגדולה. אאמו"ר התיישב על ידם 

לדון עמם ביחד על כך.
אאמו"ר אף הוקיר והעריך יהודים יראי ה' מכל החוגים ממש. 
מעולם לא בדק בציציותיו של פלוני לאיזה חוג הוא שייך. כולם 
היו שווים בעיניו לטובה ולברכה מבלי להעדיף חלילה חוג אחד על 
משנהו, וכך שינן באוזנינו תמיד שחלילה להפלות יהודי באשר הוא.

שאלו את אאמו"ר זצ"ל: 'במה הארכת ימים', והשיב: 'במשך חמישים 
שנה לא איחרתי רגע אחד לתפילה או לשיעור תורה.

48בהוצאת 'מוקד הישיבה' - המוקד החסידי לסיוע לבני הישיבות הקד' 1800-20-18-18 כל יום בשעות הערב )השיחה חינם(
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שיחה מיוחדת עם ראש ישיבת חיי תורה, הרה"ג רבי חיים שמרלר שליט"א, בשאלת השאלות של בן הישיבה: כיצד מוצאים 
את הגישמאק בלימוד התורה | ועוד שלל עצות להצלחה בתורה ותפילה

דומה כי השאלה החשובה ביותר בעולמו של בן הישיבה היא: 
איך מגיעים למתיקות התורה. הגישמאק - בלשון עם לא זר. אותו 
תבלין שהפך את גדולי התורה בכל הדורות ללהוטים ומשתגעין 
אחריה, עד שלא עניין אותם מאומה מלבד דברי תורה שעשועים.
הדעת נותנת, כי כאשר נגלה את הסוד הזה, וכאשר ניישם אותו 
בעצמנו, אזי נוכל להקדיש את חיינו לתורה - מבלי שכל עניין קטן 
יפריענו מכך. מהטעם הפשוט: כי הלא נתענג על הלימוד. כפשוטו, 
כמשמעו וכמדרשו. ומי הוא זה שיוותר על דבר שהוא מתענג עליו.

ובכן, בכדי לענות על שאלה זו 
בדיוק, עלינו אל מעונו של אחד 
מאנשי החינוך החשובים בדורנו, 
הגאון רבי חיים שמרלר שליט"א, 
ראש ישיבת חיי תורה, ובשעה של 
קורת רוח – פרס באוזנינו ממשנתו 
הבהירה והמאירה, והרי שביבים 

ממנה מוצעים לפניכם היום.
לפתוח  בוחר  והרב שמרלר 

בקושיה של ממש: 
הנה, פותח באוזננו הרב, אנו 
יודעים שבכל העולם – ההמון 
לומד ומשתלם כל אחד בתחום 
רצונותיו  כפי  ללמוד  שבחר 
ושאיפותיו. אוניברסיטאות ובתי 
לימוד גדולים, שלהם אינספור 
תלמידים שבחרו מקצוע בו הם 

מבקשים להשתלם, ובמשך כמה שנים הם עסוקים בלמידה מתמדת 
ובלתי פוסקת. כל אחד מהסטודנטים חדור במטרה אחת סופית: 
להצליח להקיף ולרכוש את כל הידע הנצרך התחום הלימוד אותו 
הוא בחר. הוא לומד במשך כמה שנים ברציפות, כאשר במשך כל 
זמן לימודו כמעט לא יתכן שיעברו עליו שלושה חודשים מבלי 
שיתקדם במקצועו. הוא לא יכול לתפוס את עצמו לאחר שנה שחלם 
בשיעורים ולהמשיך כלא היה – מפני שהוא חייב לצבור את הידע 
כסדר, ולחזור על כל מה שלמד כל הזמן, ובסיום התקופה להבחן 
על כל החומר הלימודי שהוא למד במשך הזמן על מנת להצליח 

בתחום עליו הוא עמל כל השנים.
והנה השאלה: להבדיל כל רבבות ההבדלות, אבל מדוע אצל 
בחורי ישיבה הקדושים שלנו, בהרבה מדי מהמקרים, אין את 
הצורך והשאיפה והרצון הזה להשיג מטרה כלשהי? מדוע לא 
קיים אצל חלקנו תחושת ההכרח שלא לפספס את הזמן? איך 
ייתכן שדווקא אצלנו, המובחרים שבאומות והמובחרים שבאומה, 
מצב כזה שבחורים חולפים את שלוש שנות הישיבה ויוצאים עם 
כמעט כלום בידם? בלי הישגים מוגדרים? בלי לפחות איזו מסכת 
אחת אותה הוא יודע על בוריה, שיוכל לומר, הנה פריי מכל עמלי 

בשנים הללו?

אין גישמאק - אין תורה
והתשובה פשוטה, וכמה שהיא פשוטה כך היא כואבת, אומר לנו 
הגר"ח שמרלר: בחורים רבים בדורנו – איבדו את הגישמאק בלימוד. 
כשבחור בוחר לבלות את סדר א' במיטה במקום להגיע אל בית 
המדרש, זה אומר שהוא לא חושב שהלימוד מענג יותר משינה של 
שחרית. זה אומר שאין לו הנאה רוחנית בלימוד התורה. וכך יוצא 
שכל השהיה הממושכת שלו בישיבה – הרי היא מבחינתו ככורח 

שהכריחו אותו לשהות בישיבה. וזה דבר עצוב מאוד.
ומה רע לשבת  תשאלו, 
בישיבה בתנאים מצוינים, 
בלי דאגות ובלי טרדות? ובכן, 
יהודי שישב  פגשתי פעם 
בכלא שמונה חודשים. והוא 
סיפר לי שאדם שאל אותו 
כך: הרי ישבת באגף שומרי 
מצוות, היה לך בית כנסת, 
ספרים, שתייה חמה, דאגו 
לכל מחסורך, אז מה היה 

רע כל כך?
ענה לו אותו יהודי בשאלה: 
מה הטיסה הארוכה ביותר 
שטסת בחייך. ענה לו ההוא 
שטס פעם במשך שמונה 
עשרה שעות. אמר לו היהודי 
שישב בכלא, נו, קפה היה לך שם? כן. פינת עישון? כן. כורסה 

נוחה? כן. ספרים? כן. נו אז למה רצית לנחות?...
ההסבר הפשוט הוא, שהאדם סובל כאשר משהו או מישהו מגביל 
אותו. וזה בדיוק מה שעובר על בחור שאין לו גישמאק בלימוד: 
הוא יושב בבית כלא. ולא מדובר בשמונה עשרה שעות וגם לא 
במאתיים שעות, אלא שלוש שנים ארוכות של דשדוש וחוסר ענין, 

אם כמובן לא מצא את הטעם הנפלא שבלימוד. 
אלו עובדות שאולי לא נאמרות תמיד בקול רעש גדול, אבל 

אסור לטשטש אותן.

תמצא את פרויקט חייך
עד כאן הבעיה. ומכאן לעצה: 

אנו מבקשים מדי יום, אומר לנו הגר"ח שמרלר, "ותן חלקנו 
בתורתך". כלומר, יש לכל אחד חלק אישי בתורה. הקדוש ברוך הוא 
נתן לכל אחד מקום להתגדר בו בתורתו הגדולה והתמימה. מקום 
שנשמתו שואפת אליו, מקום בו ימצא מרגוע לנפשו והנאה לנשמתו.

בימים הקרובים אנו יוצאים במיזם חדש בישיבתנו, מספר לנו הרב 
שמרלר, בשם "המסכת שלי". ידוע הרי מה שרבותינו היו אומרים, 
)ידוע בשם המנורת המאור ומבעל הח"ח ועוד(, שלכל יהודי יש 

מי שאין לו 'גישמאק' בלימוד, יושב בבית כלא. ולא מדובר בשמונה 
עשרה שעות וגם לא במאתיים שעות, אלא שנים ארוכות של דשדוש 

וחוסר ענין, אם לא מצא את הטעם הנפלא שבלימוד.

<<< המשך מעמוד קודם

המשך בעמוד הבא <<<
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מסכת אחת שהיא שלו בשורש נשמתו. במסגרת המבצע כל בחור 
יבחר את המסכת אליה חש חיבור מיוחד, אותה ילמד כסדר כראוי, 
ועליה יחזור ויחזור שוב ושוב, בתכנית מוקפדת שבנינו בעמל, 

הכוללת מבחנים וחזרות לאורך זמן.
המטרה היא שייקח הבחור לעצמו פרויקט אישי, וזה יהיה מרכז 
חייו. מרן הגרש"ז אויערבאך זי"ע היה אומר, שהאברכים בכוללים 
הלומדים הלכות שבת הם-הם מארי דשמעתתא. מדוע? כי זה 
ה'עסק' שלהם, התפקיד והמשימה הייחודית להם. )ובדרך אגב, 
אפשר למצוא דבר מעניין, שיש הרבה אברכים בכולל שכבחורים 
היו בינוניים – ופתאום הם פורחים. מדוע? משום שהבינו שאינו 
עושה טובה לאף אחד, והאחריות היא עליו, ועליו למצוא לעצמו 

סיפוק ותכלית ויעד ומטרה ברורה. אחרת מה הטעם...(
הדבר הנפלא הזה, שבחור )ולמעשה כל יהודי ויהודי( לוקח 
לעצמו פרויקט חיים ללמוד מסכת שבת למשל כמו שצריך, והוא 
לומד כסדר, דף אחרי דף, עם תכנית ברורה ומסודרת, מתוך הבנה 
וחזרה וסיכום, עד שתהיה המסכת כמונחת אצלו בקופסא, יביא לכך 
שכל אחד יצא כשתלמודו בידו. הוא יצא עם הישגים רוחניים. הוא 
ידע לאחר שנה שרכש עולם שלם משלו. עולם שקנה בעמל ויזע.

ואין כמו ההישג הזה להביא לגישמאק אמתי בלימוד.
חז"ל עצמם כבר הכירו בערך הזה של לימוד מה שליבו חפץ, או 
במקום ובזמן שליבו חפץ. כי האדם צריך לעמוד על טבעו ולבדוק 
את עצמו מתי זמנו ומה לימודו והיכן. כי כמו שיש זמנים שונים 
שהאדם יכול לתפוס אותם ולנצלם ללימוד בצורה המיטבית לדידו, 
כפי שידועה בעניין זה התבטאותו של הגה"ק בעל ה"בית אהרן", 
שהלימוד לפנות הבוקר מדי יום הוא בחינת גן עדן התחתון ממש. 
כשהעולם צלול ונקי והשחר מפציע וההתחדשות שולטת ביקום, 
אה, כמה עונג זה ללמוד בשעות אלו! והלימוד של לפנות בוקר 
יום השבת, או אז זה כבר ממש בחינה של גן עדן העליון! כך גם 
לימוד המסכת שנבחרה על ידי נטיית ליבו – תביא לבחור את 

האתגר שיפיח בו רוח חיים.
וממילא, ודאי וודאי שחלילה וחס לבחור ישיבה לעבור על סדרי 
הישיבה, לקחת לעצמו לימוד אחר מהמסכת הנלמדת בישיבה, או 
להפך סדרי עולם, לא ללמוד עיון בסדר העיון או לא ללמוד בקיאות 
וכדו', אבל עדיין יכול הוא בהחלט בתוך גדרי וסדרי הישיבה לקחת 
את העצה הנלאה הזו וליישם אותה. יכול הוא להחליט שהמסכת 
הנלמדת השנה בישיבה היא היא המסכת שלו! היא המסכת שהוא 
יקנה אותה לנצח נצחים! אפשר גם לקחת פרק אחד מתוך המסכת, 
אם לומדים מסכת בבא מציעא בישיבה יקח לעצמו את פרק 'אלו 
מציאות' למשל, ופרק זה מהיום, הוא הפרק שלו, את הפרק הזה 
הוא ישנן ויחזור עליו בכל עת מצוא, על פרק זה הוא ישקיע את 
שעותיו הפנויות ועליו הוא ירשום את חידושיו שהתעוררו עם לימודו, 
בפרק זה הוא יעמיק בספרי הראשונים מעבר לסדר בישיבה, ואותו 

הוא יקנה לעצמו לנצח נצחים.

כשחסר בהבנה – חסר בגישמאק
עוד נקודה, מוסיף לנו הרב שמרלר, שיש לה השלכה גדולה מאוד 

ללימוד: מתיקות ההבנה.
בחור עשוי לאבד את כל הטעם בלימודו כאשר חסר לו בהבנה. 
וכדאי מאוד שכל בחור יעמוד על זה בכל כוחו, להגיע לכל הפחות 
להבנה מינימאלית. גמ' רש"י ותוס'. הרי אין דבר מעיק יותר מאשר 
סוגיה מבולבלת ושיטות סבוכות וטשטוש המוחין, כשהדברים 

אינם בהירים.
כי הנה, הגמרא הרי באמת מתוקה מדבש ונופת צופים, וכל מי 

שבאמת טעם - יודע זאת היטב. רק בחור שעוד לא ניסה, ועוד לא 
הגיע למתיקות הזו, משום שכל הזמן הוא צריך לעמוד בהספקים, 
והרבה פעמים הדברים נשארים די מטושטשים, לא ברורים דיים, 
וזכורים לו כבלגן אחד גדול, ואיבד שם את כל המתיקות הגלומה 

בדברי התורה המאירים והשמחים מעצם הוויתם. 
צריך טעמו ואז וראו כי טוב ה'. ואת הטעימה הזו מוכרחים 
לעשות בהבנה. שלא ימרח 
את עצמו ולא ישלה את עצמו 
שהוא מבין. אלא באמת להבין 
באיכות, גם אם זה על חשבון 
הכמות. כי ברור שללמוד עמוד 
גמרא עם פירש"י ותוס' מתוך 
הבנת כל הבסיס, השקלא 
והטריא והצדדים והמבנה, 
מלימוד  ערוך  לאין  שווה 
כמה דפים אבל בחוסר הבנה 
מושלמת. כי ההבנה מעניקה 
את הסיפוק שנצרכת כל כך 

בשביל הגישמאק.
לדוגמא, בחור מתחיל ללמוד 
מסכת פסחים. בדפים הראשונים 
הכל יפה וקל, אבל כשמגיעים 
לדף ט, או י"ד, והדברים נעשים 
קשים ומורכבים יותר, הרבה 
בחורים נופלים אז. מתייאשים 
מן המתיקות. אבל לו רק יידעו 
ששום דבר לא דוחק וכדאי 
ובהבנה,  יותר ללמוד לאט 
הרי שהגישמאק רק ילך ויגבר. זה כדאי הרבה יותר שווה מאשר 

לשמור על קצב אבל לאבד בינתיים את כל הטעם. 
ומה בדבר מסגרות הלימוד של הישיבה, אם התכנית האישית 

מתנגשת בדרישות הישיבה?
ובכן, כפי שכבר ציינו בתחילת דברינו, ברור שלפני הכל על 
הבחור לשמור את כללי הישיבה, ולהתנהל לפי סדרי הלימוד 
שלה. ומכל מקום אפשר שיהיה לו מהצד – פרויקט שימלא אותו 

סיפוק עצמי גדול. 

וישאפו את אשר יביאו
ישנה תופעה נרחבת שהרב שמרלר בוחר להתייחס אליה לקראת 
סיום השיחה, של בחורים רבים, שבאים לישיבה וממלאים את 
חובותיהם, משתדלים שלא לחרוג מהכללים ולא להסתבך, ולהיות 
סוג של 'ילד טוב ירושלים'. אבל ברור שחסר שם חיבור אמתי. 
את הכל הוא יעשה כדי לצאת ידי חובה, אבל לא שבאמת יש שם 
בפנים גישמאק והשתוקקות ללימוד התורה. והוא לא מרומם את 
עצמו, אלא עסוק בלשרוד, לא לעלות לכותרות, להישאר רגוע 

ובסדר עם כולם.
הרי זה ברור, אומר הרב שמרלר, שכך לא גדלים להיות גדולי 
תורה. משום שהתנאי העיקרי של גדול בישראל הוא לא לעשות 
שום הנחות לעצמו. לדרוש מעצמו ולחתוך מנוחיותו חתיכות עוד 
ועוד. להספיק עוד, לנצל עוד יותר את הזמן, להתקדם, לתפוס עוד 

פרויקט ועוד משהו שירומם אותו.
וכאן נכנס עניין השאיפות. זוהי נקודת היסוד בעניין.

שאלו פעם את מרן החזו"א, מדוע הוא יוצא בנחרצות רבה כל כך 

<<< המשך מעמוד קודם

המשך בעמוד הבא <<<

צריך טעמו ואז 
וראו כי טוב ה'. 

ואת הטעימה 
הזו מוכרחים 

לעשות בהבנה. 
שלא ימרח את 

עצמו ולא ישלה 
את עצמו שהוא 

מבין. אלא 
באמת להבין 

באיכות, גם אם 
זה על חשבון 

הכמות



45 יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל

<<< המשך מעמוד קודם

נגד הפשרנים. הרי הם בינוניים, והרי רוב מניין ובניין בכלל ישראל 
הם בינוניים? אמר החזו"א, משום שכשהאדם שואף למקסימום 
הוא יוצא בסוף בינוני, אבל אם מלכתחילה שואפים להיות בינוני 

– הרי שגם לזה כבר לא מגיעים... 
שכן השאיפות הן הכלים הטובים ביותר להוביל את היהודי כמה 

שיותר למעלה.
ידוע לשון הרמב"ם ש"יכול כל אחד להיות כמשה רבינו". הקדוש 
רבי אלחנן ווסרמן הי"ד, כשהספיד את החפץ חיים הסביר את דברי 
הרמב"ם הללו, ושאל: הרי בתורה כתוב שלא קם נביא כמשה, 
ואם כך איך ייתכן לומר שכל אחד יכול להיות כמשה רבינו? אלא 
הסביר רבי אלחנן, שהלא נאמר שמשה היה עבד השם. בכל ביתי 
נאמן הוא – הגדירו הבורא יתברך. וההגדרה של עבד היא שהוא 
מתבטל לחלוטין לאדונו. אין לו כל ישות ורצון עצמי משלו, אלא 
כל כולו שייך לאדונו. וזה מה שהיה למשה כלפי הבורא, ביטול 
עצמי מושלם. ולזה, שהאדם יחיה כל הזמן עם הבורא, ויבטל את 
רצונו העצמי מפניו, כל אחד לפי דרגתו יכול להגיע כמשה רבינו 

עצמו. ולשם צריך לשאוף.
ואיך שואפים? הו, ובכן, ראשית מתפללים על כך. תפילה מעומק 
הלב בכוונה, שנזכה להגיע לכך. רש"י אומר שתפילה מלשון חיבור, 
פיתול. חיבור עם הבורא יתברך עצמו, הקלה היא בעיניכם? וחיבור 

כזה מוכרח להיות עם מלא הכוונה האפשרית.
הבעש"ט מפרש "צוהר תעשה לך לתיבה", שצריך לעשות צוהר 
בתיבות התפילה, להסתכל אל תוך פנימיות התיבות ולהבין אותן, 
וכך מאירים את התפילה. ההתבוננות הזו היא עצה טובה ביותר, 

פשוט להבין. 
כמובן שקל לדבר, אבל כל אחד רואה בחוש עד כמה היצר 
מקדיש כוחות אדירים להפריע אותנו מתפילה ראויה. וזו עבודה 
לא פשוטה כלל ועיקר, עבודה שאין בה קיצורי דרך, וההתגברות 
דורשת מאמץ עליון. ומאידך, בלבול המחשבות בימינו הוא כבר 

בגדר נורא ואיום. 
יש כמה עצות לזה: ללמוד קודם התפילה,  פי חסידות  על 
ולהתקדש במקווה טהרה, וכן, גם להתפלל על כך שיהיה אפשר 
להתפלל. ולזכור תמיד שהקב"ה מתאווה לתפילתן של צדיקים, וכי 
זו מטרת הבריאה, שנבקשנו כמטמונים ונחפשנו כאבנים טובות, 
ונבקש ונתחנן ממי שהחכמה שלו שיתן לנו מפיו דעת ותבונה 

להבין תורתו המתוקה. 
וברור שהתפילות והמאמצים להגיע אל דברי התורה מתוך רצון 
אמתי וכן – גם עשויים להוסיף לאין שיעור למידת הגישמאק שלנו 

בלימוד התורה הקדושה...

"עיקר העבודה היא הפניה 
אליו יתברך ובקשת קרבתו כפי 
הדרכים אשר חקק לנו להיות 
מתקרבים לו ומתדבקים בו"

רמח"ל - דרך ה'

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך? זקוק לעזרה?
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<<< המשך מעמוד קודם

כ"ק האדמו"ר ממונקאטש מסביר את סיבת הצלחתו הנדירה של החתם סופר
הרב אהרן כהן

כ"ק האדמו"ר ממונקאטש )בעל ה"מנחת אלעזר"( תלה את סיבת 
הצלחתו הנדירה של החתם סופר שפסקיו התקבלו בעם ישראל 
ללא כל עוררין במעשה מופלא שאירע עמו. סיפור נורא-הוד שאירע 
בתקופת כהונתו כראש הישיבה בפרשבורג המעטירה, וכך סיפר:

בישיבת החת"ס היה מקובל שמחזור הלימוד של המסכתות 
הנלמדות בישיבה מתחלף כל שלוש שנים. תלמיד מוכשר היה לו 
לחת"ס ושמו לנדסברג שזכר כל מילה שיצאה מפי ראש הישיבה. 
ולא רק את דברי התורה זכר התלמיד אלא גם את מבע הפנים של 

החת"ס בעת שלמדו על קטע 
בסוגיא עד שיכל לחקות 
מושלם  באופן  ולהציג 
את צורת החת"ס בדיבורו 
ובתנועותיו ובהבעת פניו 
בעת אמירת  כפי שהיה 

השיעור.
כאשר החל פעם שוב 
מחזור חדש, פנה הבחור 
לחבריו ואמר להם: אתם 
הרי אינכם זוכרים כיצד 
אמר רבינו את השיעורים 
שלו לפני שלוש שנים, על 
כן אומר לכם מראש את 
הסגנון המדוייק שבו יאמר 
את השיעור ואציג גם את 
צורת הבעתו בפניו ובידיו. 
ואכן, כך עשה. ואז בשעת 
השיעור. לא יכלו התלמידים 
מלהתאפק מלצחוק אחרי 
שראו קודם את חיקוייו 

של לנדסברג. החת"ס הרגיש שמשהו לא רגיל קורה וכי אין פני 
התלמידים כתמול שלשום הרגילים לשבת באימה וביראה כפי 

שהיה מקובל כל השנים בשעת אמירת השיעור.
כאשר שאל החת"ס את תלמידיו לפשר השינוי, לא רצה אף 
אחד מהם לגלות את הסיבה ולהצביע על לנדסברג המציג את 
השיעור… רק התלמיד הנאמן אהרן דוד דויטש היה מוכן לגלות 
לרבו את האמת, ואמר שהתלמידים צוחקים בגלל החיקוי שנעשה 

ע"י לנדסברג.
מששמע החת"ס כך, סגר את הגמרא ואמר בהקפדה: "לנדסברג 
גונב לי את השיעור" ועזב את החדר. הבחורים הבינו שרבם הקפיד 
מאד על מה שעשו לו בשיעור ונכנסו לחרדה עצומה. גם הם ידעו 

את כוחו הרב של החת"ס והבינו שקפידה כזו עלולה לגרום להם 
דברים לא טובים )בלשון המעטה( רח"ל. מה שהוסיף חרדה על 
חרדתם היתה ההכרזה שניתנה על ידי החת"ס ביום שלמחרת: "כי 
כל תלמידי השיעור מחויבים להגיע לשיעור שיאמר היום, ומי שלא 

ישתתף בשיעור, לא יוכל להמשיך ללמוד בישיבה".
כל הבחורים היו בטוחים שמורם ורבם, הגאון הנערץ, מתכוון 
להכריז בשיעור זה על הקפדתו היתירה על מה שעשו, דבר שפגע 
בכבוד התורה. האימה והיראה בישיבה הגיעו לשיאם שלא נרשמו 

כמותם מעולם.
בשעה היעודה הגיע החת"ס 
לבית המדרש. והבחורים היו 
והנה  נורא.  בפחד  שרויים 
הישיבה  ראש  לתדהמתם 
פיוס,  החת"ס פותח בדברי 
וכך אמר לפני שלוש מאות 
ותשעים הבחורים שהיו ברגעים 
אלו בבית המדרש: "אינני מבין 
כיצד קרה לי אתמול הדבר 
הזה, שפגעתי בתלמידי האהוב, 
שניחן באהבת תורה מופלגת. 
הייתי צריך להבין שמדובר 
ואז  באהבת התורה שלו"… 
פרץ החת"ס בבכי קורע-לב. 
המשיך החת"ס ואמר: "באתי 
לכאן על מנת לבקש את מחילתו 
ברבים, ולהבטיח שלא אעשה 

זאת יותר"…
מאות התלמידים לא האמינו 
למשמע אזנם. החתם סופר 
מבקש מחילה ממי שאך אתמול 
כל כך פגע בכבודו?! וכי הוא צריך לבקש מחילה?! הלא אנחנו 
ולנדסברג שהיה היוזם, צריכים להכפיף את קומתנו בפניו ולבקש 

ממנו סליחה בחרדת קודש!
רק אז הבינו התלמידים את גודל היראת שמים והענווה של רבם 
הגדול. אלף שיעורים ב"חובת הלבבות". אלף שיעורים ב"מסילת 
ישרים" וב"שערי תשובה", לא היו חורטים מסילות בלבבם כמו 

המשפטים הספורים שיצאו מפיו של החתם סופר.
האדמו"ר ממונקאטש שסיפר את הדברים אמר שלדעתו זו הסיבה 
שזיכו את החת"ס מן השמים שכל פסקיו והוראותיו התקבלו באופן 

מוחלט על ידי כל עם ישראל בכל מקומות מושבותיהם.
)מתוך 'חיים למוצאיהם' – קול ברמה(

כל הבחורים היו בטוחים שמורם ורבם, הגאון הנערץ, מתכוון 
להכריז בשיעור זה על הקפדתו היתירה על מה שעשו, דבר 

שפגע בכבוד התורה. האימה והיראה בישיבה הגיעו לשיאם 
שלא נרשמו כמותם מעולם
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הסיפור על חיים ואפרים החברים בישיבה
כוּ יחדיו, ואם כי  חיים ואפרים היו חברים מאז ומתמיד, תמיד הִלְּ
לא ראי זה כראי זה, חיים היה דומיננטי ואקטיבי, אפרים לעומתו 
היה שקט ופסיבי. אמנם שילוב זה דווקא יצר חברות מעניינת, כי 
אפרים אם כי בחיצוניותו היה שקט, הרי בתוכיותו כל הזמן תסס 
משהו, כל העת המוח שלו קדח רעיונות, תכנן דברים, אך בביצועם 
ובהוצאתם לפועל - לא היה כוחו יפה, משום שכאמור הוא היה 

יותר פסיבי. אזי כאן חיים היה 
נכנס לתמונה הביצועים זה היה 
הצד החזק לו, על אף שברעיונות 
ובתכנונם היה די חלש, כל רעיון 
שהגה אפרים היה מועבר לחיים 
לשם אישורו, ולאחר מכן היה 
הכדור עובר שוב לידי אפרים, הוא 
היה מתכנן היטב את כל הפרים, 
הדק היטב, בכדי שהכל יתבצע 
על הצד היותר טוב, ללא שום 
עיכובים ופישולים, ושוב עובר 
למגרש של חיים - לביצוע בפועל.
אתם בוודאי חושבים שחיים 
ואפרים היו כבר אנשים בוגרים 
ויחדיו  עסק,  הקימו  שיחדיו 
מנהלים אותו בהצלחה. לא! הם 

עדיין צעירים לימים, הם עדין לומדים בישיבה קטנה, תיכף הם 
עולים לישיבה גדולה. יכול שכשהם ינשאו, וירצו להביא פרנסה אל 
ביתם הם אכן יפתחו יחד עסק, אני מאחל להם את כל ההצלחה, 
רק שלא יהיה על חשבון לימוד התורה. אבל בינתיים העסקים 
שלהם יחדיו מתמקדים יותר במגרש של הקטנים איך ניתן להשיג 
מיטה פלונית בחדר פלוני בפנימיה, איך ניתן לשכנע את הטבח 
שיתן עוד ביצה לארוחת בוקר, ומהיכן ניתן למצוא מימון ל'חַבוּרֶה' 

בליל שישי, וכדו'...
אני רק מקווה שאתם לא עומדים להם בדרך, בעת שעומדים הם 
להוציא את זממם, כי זה ממש מסוכן, השילוב של המח הקודח 
והפעלתנות יתר היא בדרך כלל מסוכנת, וחסד עשה עמהם הבורא 
שלא יצר את השילוב הלז באדם אחד, משום שאז... אך גם שני 

יחידים שהתאחדו עם התכונות הנ"ל, זה גם מספיק כדי ש...
אני לא אומר, יצאו מזה גם הרבה דברים טובים, למשל: בליל 
שבועות החליט אפרים שזה יהיה מאד נחמד אם כל בני הישיבה 
ילמדו יחדיו בהיכל הישיבה, ועל אף ששבתות רגילות במשך ימות 
השנה כמעט ולא היו בישיבה אלא לעיתים רחוקות ונדירות, על 
אחת כמה וכמה בימי חג. אך כמו שאמרנו כשאפרים מחליט, אז 

ככה זה. וכמובן, מיד לאחר התכנון חיים ניגש לדבר עם כל הבחורים 
ששוהים בחג בעיר בה שוכנת הישיבה, הוא שכנע אותם שלאחר 
הסעודה / הטיש יבואו להתאסף יחדיו בהיכל הישיבה ללמוד 
בצוותא. חיים דיבר עם צוות הישיבה, עם הראש ישיבה שימסור 
שיעור כללי קצר, עם המשגיח שימסור בקדרותא דצפרא שמועס 
קצר ומלהיב, עם הטבח של הישיבה שיכין מיני מאפה שיהיה 
לציבור הלומדים. בקיצור עבוד קשה, 
סגרו יחד קצוות, ואכן התוכנית הצליחה 
מעל ומעבר, עד כדי כך שראש הישיבה 

שוקל לערוך כל בכל שנה ושנה. 
היו עוד רעיונות, יותר טובים, פחות טובים, 
אבל הצד השווה שבזה, שרק צמד כזה כמו 
חיים ואפרים יכולים להוציא הפקות כאלו 
שלא מביישים אף אנשי מסחר ועסקנים, 
אמנם רוב זמנם השקיעו הם את זמנם 
בלימוד התורה ובחזה ושינון על החומר 
הנלמד בישיבה, וכך יצא שמם למרחקים.
בשלהי לימודם בישיבה, לפני עלותם 
לישיבה גדולה החליט אפרים שחייב הוא 
לעשות איזה שְטִיקְעְל - שְפִיצְעְל ]- חתיכת 
קטע[, משהו שיזכרו לכל החיים, אני לא 
מציע לכם לעשות זאת, משום שלפעמים 
זה גובל באיבוד חלקכם בעולם הבא, כמו שאמרו חז"ל 'המלבין 
פני חבירו ברבים...', וכמו כן אמרו חז"ל שהמבזה תלמידי חכמים 
עונשו גדול, אך לא באנו כאן להגיד לכם שמוע'ס על זה, ומה שגם 

שחיים ואפרים לא שאלו אותי...
לא נאריך בפרטי המעשה אשר לא יעשה, מכיון שאין להאריך 

בדברים שאינם ראוים להעשות. רק נמשיך הלאה...
לאחר מעשה, לא היה נעים לאף אחד מהצדדים, לא היה נעים 
לצוות הישיבה, לא היה נעים לחיים ואפרים, וגם לא היה נעים 
להוריהם. מה גם, שהם היו בחורים די טובים בדרך כלל, ניתן לומר 
אף מהמצוינים שבחבורה, אך נערות שהיתה בהם, גרמה שיזכרו 

על ידי צוות הישיבה - ולא לטובה... לא חבר?!?
בצוות הישיבה שקלו באם להודיע זאת לישיבה גדולה בה הם 
עומדים להכנס בשנה הבאה, אך לאחר תחנונים רבים, והשתדלויות 
רבו הסכימו לוותר על כך. אבל חיים ואפרים הרגישו מאוד רע עם 
עצמם, הם הרגישו חלולים ונבובים, בכל העת הלקו את עצמם: 
בשביל מה היינו צריכים לעשות זאת?!? וכי לא יכולנו להתאפק 

עוד חודש?!?
באה שבת - באה מנוחה, כל אחד מהבחורים שב אל ביתו, לנוח 

בינתיים העסקים שלהם יחדיו מתמקדים באיך ניתן להשיג מיטה 
שיתן  הטבח  את  לשכנע  ניתן  איך  בפנימיה,  פלוני  בחדר  פלונית 
עוד ביצה לארוחת בוקר, ומהיכן ניתן למצוא מימון ל'חַבוּרֶה' בליל 
שישי, וכדו'...אני רק מקווה שאתם לא עומדים להם בדרך, בעת 

שעומדים הם להוציא את זממם, כי זה ממש מסוכן...

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

את מנוחת השבת, ולהתענג על ה' ביום זה. מיודעינו חיים ואפרים 
אף הם שבו לביתם, כמובן שהקבלת פנים היתה צוננת / רותחת 
במיוחד - תלוי מאיזה כיון אתם מסתכלים על זה. אבל גם על זה 

נדלג ברשותכם, נשאיר זאת להוריהם לחנך אותם כרצונם.
שבת בבוקר: חיים ואפרים נפגשים 'גוט שבת', 'גוט שבת', 'נו! 
איך עבר עליך 'קבלת שבת' אמש? שאל אפרים את חיים, 'נו נו 
ענה אפרים שנראה היה כי הוא מתנצל שהוא בכלל חי כאן בעולם, 
'ואיך היה אצלך' המשיך אפרים. 'אל תשאל' השיבו חיים: ה'לכו 
נרננה' היה כמו 'לכו נרננה', 'לכה דודי' היה מאד מרגש, מעריב 

היה כמו שצריך, בקיצור...
'תגיד לי' שאל אותו אפרים: אתה לא מרגיש קצת... אֶפֶעס.. שאחרי 
כזה משה שלא יעשה שעשינו, אז... אני מרגיש קצת שירדתי קצת 

ביראת שמים, אני מרגיש לא ראוי לגשת לתפילה כמו שצריך.
'אפרים תגיד לי אתה באמת חושב כך', תמה חיים: אתה באמת 
חושב שהקב"ה לא רוצה לשמוע ממך יותר. אתה באמת חושב שזהו 
- אתה עם הרבונו של עולם גמרת. 'לא! מה פתאום' השיב אפרים: 

יודע אני שאין הקב"ה נועל 
דלת בפני בעל תשובה, ויודע 
אני שהקב"ה מחכה ומשתוקק 
שאני אחזור אליו. אבל מה 
לעשות, אני מרגיש בתוך הלב 
שלי אֶפֶעס... קצת רמאי, אני 
חושב על עצמי 'מי אתה שתבוא 
להתפלל' גִישְמַאק לפני הרבש"ע 
', 'אתמול עשיתי כך וכך, והיום 
אתה בא כמו איזה צדיק'ל, 
נעמד בצד ומתחיל להתפלל 
עם כל הפְרִישְקַייט כאלו לא 
קרה כלום, כמובן להתפלל 
צריך שהרי כך כתוב בשולחן 
ערוך, אבל מי אתה שתבוא 
להתפלל עם כזו התלהבות 
לריבונו של עולם, בשעה ש...'
'יכול להיות שאתה צודק' 
להיות  יכול  חיים:  לו  ענה 

שך צריך להיות ההרגשה שלך, וכמו שנאמר )תהילים נ"א, ה'( 
"וחטאתי נגדי תמיד", אבל זה לא אמור לשנות בכי הוא זה ממה 
שאתה צריך לעשות. אתה צריך לעשות מה שבכוחך, אין הקב"ה 
בא בטרוניה עם בריותיו, ה' יודע כל אחד היכן הוא בדיוק נמצא, 
אך זה לא אומר שמפני זה אני לא צריך לעשות את מה שאני צריך 
לעשות. וכי מי שאכל שום יחזור ויאכל שום?!? נכון טעינו! לא 
עשינו את מה שהיינו צריכים לעשות, אבל מעתה נעשה את מה 
שאנו יכולים לעשות, ועם כל הפרישקייט. לא ניתן ליצר להמשיך 
להתל בנו, מספיק כיבדנו אותו מספיק השבוע, נראה לי - שזה 
די והותר, הגיע הזמן לעצור את הגלגל. להיפך, נתחיל להניע שוב 
את הגלגל של היצר הטוב, נשמע לו פעם אחת, ושוב הגלגל יתחיל 

לנוע בכיון הטוב.
רוצה לשמעו ווארט מר' גָדֶל אייזנר זצ"ל ,שמעת עליו פעם, הוא 
היה משגיח באחת מישיבות גור, הוא היה מה'חסידים של פעם', 
חסיד אמיתי, שיראתו קודמת לחוכמתו. הוא אמר פעם: לפעמים 
בחור נעמד לומר לכו נרננה בליל שבת, ואז לפתע הוא שומע את 
היצר לוחש על אזנו, 'אתה לא זוכר שאמש עשית כך וכך, איך 
אתה יכול עתה להיעמד ולהתפלל כאילו לא קרה כלום'. אמר ר' 
גדל: תגיד ליצר הרע 'פעם הבאה תבוא ב'ליל שישי', ואז תגיד לי 
- מחר בליל שבת אתה הולך להתפלל כמו שצריך, איך אתה יכול 

לעשות את מה שאתה הולך לעשות'...
הגמרא במנחות )מג:( דורשת מכך: 'וראיתם אותו, וזכרתם... 
ועשיתם', ראיה מביאה לידי זכירה, זכירה מביאה לידי עשיה. היינו 
ראיית הציצית מביאה את היהודי לזכור את המצוות, שהרי הציצית 
הם כמו חותם עבדות שבזה האדם מראה שהוא שייך לבורא העולם, 
הוא עבד שלו. ולאחר שהוא זוכר את כל המצוות, אזי הוא עושה 
אותם. וזה הכוונה בפסוק: וראיתם אותו - את הציצית, ועל ידי כך 

- וזכרתם את כל מצוות ה', ואזי - ועשיתם אותם.
ויש להקשות על הפסוק, מדוע נאמר שוב 'למען תזכרו ועשיתם 
את כל מצותי', הרי כבר נאמר שוב שזכירה מביאה לעשיה, ומה 

חוזרת על כך התורה שוב.
אומר על כך הרבי ר' שמעון שלום מאמשינוב זצוקללה"ה )אמרי 
רצון א, עי' רס"ב(, התורה באה לתת ליהודי עצה, דרך במלחית 
המצר, שיהודי הולך לקחת את עצמו לעבודה של וראיתם אותו, על 
מנת שהיא תביא אותו לזכירה ולעשיה, אזי היצר בא אליו ואומר 
לו: מה אתה שייך לכל הדברים האלו, הרי אתה עדיין שייך לאחרי 
לבבכם ולאחרי עיניהם ולאשר אתם זונים אחריהם, כמו שחז"ל 
)ברכות יב: ( דורשים על זה: אחרי לבבכם זו מינות, אחרי עיניכם 

זה זנות, אתם זונים אחרי עבודה זרה.
היצר אומר לו: מה אתה קשור בכלל לכאלו 'עבודות', קודם תתקן 
את כל מה שאתה צריך לתקן, תתקן את מה שאתה לקוי בזה, אחרי 
זה תתחיל עם העבודה של 'ראיה' שתביא אותך למדרגות גבוהות.

התשובה על זה אומרת התורה: ולתת... אתה לא אמור להסתכל 
על זה, אתה לא אמור להסתכל שאתה נמצא במצב של אחרי לבבכם 
ואחרי עיניכם, אשר אתם זונים אחריהם אתה אמור לעשות את 

מה שאתה צריך לעשות, לא להביט על שום דבר.
ועל כך מוסיפה התורה, אם אכן יהיה ולא תתורו... רק תעשו את 
מה שצריך, אזי יהא למען תזכרו ועשיתם את כל מצותי הזכירה 

אכן תביא לעשיה, שהרי מעט מן האור דוחה הרבה מן החושך'.
ולא רק זה, אלא יהא והייתם קדושים לאלקיכם מה הכוונה 
שתהיה קדושים?!? אומרים חז"ל ' כל מקום שאתה מוצא גדר 
ערוה שם אתה מוצא גדושה', היינו תגיע למדרגה הכי גדולה, 
תגיע למדרגה שאתה לגמרי גדור ולגמרי מסולק מכל העניינים 

של היפך הקדושה.
אם רק יהיה 'לא תתורו' יהא 'למען תזכרו' ו'עשיתם', וזה כבר 

יבא ל'הייתם קדושים'. 
מתוך עלון מטמונים | גליון 120 שנה ג מכון אור כשלמה

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב | שיחת חינם  

המוקד החדש ליעוץ להצלחה ו'גישמעק' בלימוד התורה הקדושה

1800-20-18-17
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1800-20-18-17
שיחת חינם

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב  

הקו החדש!

'תגיד לי' שאל 
אותו אפרים: 

אתה לא מרגיש 
קצת... אֶפֶעס.. 

שאחרי כזה 
משה שלא 

יעשה שעשינו, 
אז... אני מרגיש 

קצת שירדתי 
קצת ביראת 

שמים
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 
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הגה"צ רבי אלימלך בידרמן שליט"א בלקט סיפורים מיוחדים על הזהירות בבין אדם לחברו
מספרים על הגאון רבי אליהו אליעזר דסלר זצ"ל, שכל ימיו נהג 
לקדש על הכוס בשיעור הקטן יותר )המוכר כפי שיטת רבי חיים 
נאה(, ולא הקפיד לקדש על השיעור הגדול )המוכר כפי שיטת 
ה'חזון איש' זצ"ל(, ורק לאחר פטירת הרבנית ע"ה התחיל לקדש 
על כוס בשיעור גדול, והיה הדבר לפלא בעיני מקורביו, עד שהוברר 
טעמו, כי אותו גביע קטן קיבל במתנה מחמיו אבי הרבנית, וכדי 
לכבד רצונה השתמש בגביע זה וקידש בו על היין, כי העדיף להדר 

בזה מאשר להדר ב'שיעור הכוס'…
כעי"ז מסופר על אחד מחסידאי קמאי בעיה"ק טבריה שאחר 
פטירת הרבנית ביקש מנכדו שיסיר את ה'מראה' הגדולה שהיתה 

תלויה על הארון בביתו, כי בכל השנים היתה 
מראה זאת לצנינים בעיניו אלא שלא אבה לומר 
מאומה אחר שהבין כי רצון הרבנית במראה 
זאת, רק מיד לאחר שהשיבה נשמתה ביקש 

להעבירה משם.
עוד העידו על הרב דסלר, שמעודו לא היה 
מבקש בנסיעתו באוטובוס )בלחיצת כפתור 
'עצור'( שיעצרו עבורו במיוחד- בתחנה שעליו 
לרדת, ולא ירד רק במקום שהיו אחרים מבקשים 
לרדת, ונמצא שפעמים רבות היה עליו לכתת 
רגליו מתחנה מרוחקת )שהרי לא עצרו במקום 
הנצרך לו(, פעם נשאל לפשר הנהגתו זו, והשיב, 
כי במשך השנים ראה שלרוב הנוסעים אצה 
הדרך, כי כל אחד ממהר, פלוני מפחד מ'ראש 

כולל' וממהר שלא לאחר לכולל, וזה ממהר לעבודתו, אחד ממהר 
לביתו בגמר עבודתו, ורעהו כבר מזמן פקעה סבלנותו. "והאיך 
אגרום לעכב את כל הנוסעים מפני שלייזר דסלר רוצה לרדת דווקא 
במקום זה…" הבט וראה עד כמה יגעו ענקי הרוח בטוהר המידות 

ומחשבתם יומם ולילה להיטיב עם הזולת.

    

בעניין זה יש להסמיך מה שהביא הגאון רבי חיים פלאג'י זצ"ל 
בספרו 'תוכחת חיים' )פרשת וארא, דף לד:( מה שנתגלה לו בחזיון 
הלילה, שראה עשיר תם וישר, אחד מתושבי העיר איזמיר שבטורקיה 
כחודש לאחר פטירתו, כשהוא לבוש בבגדים נאים והוא שש ושמח, 

והתפלא על כך מאוד, וכששאלו איך ומדוע זכה לחיי העולם הבא 
ענה לו, על אשר לא נשתעבד במשרתיו באכזריות ובקושי, כי אם 

ברחמנות, שלא היה מכביד עליהם.

    

סיפר נהגו של הגה"ק רבי מאיר אבוחצירא זי"ע )בנו של ה'בבא 
סאלי' הגה"ק רבי ישראל אבוחצירא זי"ע( פעם אחת נסעתי עם רבי 
מאיר מעיר לעיר, באותה שעה נסע לפנינו רכב גדול מלא במשקאות 
שונים )להעבירם לבעלי חנויות( לפתע פקד עלי רבי מאיר שאמהר 
ואקדים ליסע לפני אותו רכב גדול, ואף שהיה הדבר כמסוכן שמעתי 
לקול רבי ומיד עקפתיו, 
מיד קפץ הנהג של הרכב 
הגדול, וזעק עלי ב'קולי 
קולות' על שהעזתי פני 
ל'קפוץ' לפניו, ואף ניגש 
אל רבי מאיר בזעקותיו, 
"וכי אתה 'רב' בישראל, וכי 
זוהי התנהגות ראויה…"

בכל עת זעקותיו הגדולות 
ישב רבי מאיר בשלוות 
נפש והקשיב לקולותיו. 
בגמר דבריו ביקש רבי 
מאיר בקול שקט ושפה 
רפה וברורה, יקירי, אנא 
ממך, צמא אנכי עד מאוד, הבה לי בקבוק משקה קטן. הנהג שזעמו 
וקצפו עדיין לא שקטו ונרגעו, הוסיף לשאוג עליו, לא די שסכנת 
את חיי עוד תוסיף לבקש ממני כזאת, ואף כששב להתחנן שהינו 
'צמא' לא הועילו לו לרבי מאיר כל תחנוניו והלה לא הסכים להעניק 
בקבוק קטן ביותר. אחר הדברים האלה המשיכו כל אחד ואחד 
בדרכו, לא עברו רגעים אחדים והרכב הגדול התהפך והתדרדר 

אלי תהום, ופרחה נשמת הנהג.
וביאר רבי מאיר את כוונת קודשו שבנסוע הרכב לפניו ראה 
ש'מלאך המוות' מרקד מעל ראשו של הנהג לקחתו מן העולם, 
על כן מיהרתי בדחיפות לעקוף אותו ולזכותו בחסד ובצדקה תציל 

ממות, ומה אעשה שהלה לא אבה לגמול עמדי חסד.

"וכי אתה 'רב' בישראל?! וכי זוהי התנהגות ראויה?!…" אחר 
הדברים האלה המשיכו כל אחד ואחד בדרכו, לא עברו רגעים 

אחדים והרכב הגדול התהפך והתדרדר אלי תהום

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב | שיחת חינם  

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1800-20-18-18


